
Wywiad z prof. dr hab. Adamem Torbickim, prezesem Polskiego
Towarzystwa Kardiologicznego

WedÅ‚ug danych GUS choroby sercowo-naczyniowe sÄ… przyczynÄ… 48 proc. wszystkich zgonów.
Profilaktyka w chorobach ukÅ‚adu krÄ…Åźenia jest wiÄ™c konieczna. Wymaga poÅ‚Ä…czenia wiedzy i
doÅ›wiadczenia specjalistów róÅźnych dziedzin medycznych. Z myÅ›lÄ… o tym problemie powstaÅ‚o
Polskie Forum Profilaktyki Chorób UkÅ‚adu KrÄ…Åźenia. 
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Marta Ciosmak: WedÅ‚ug danych GUS choroby sercowo-naczyniowe sÄ… przyczynÄ… 48 proc.
wszystkich zgonów. Profilaktyka w chorobach ukÅ‚adu krÄ…Åźenia jest wiÄ™c konieczna. Wymaga
poÅ‚Ä…czenia wiedzy i doÅ›wiadczenia specjalistów róÅźnych dziedzin medycznych. Z myÅ›lÄ… o tym
problemie powstaÅ‚o Polskie Forum Profilaktyki Chorób UkÅ‚adu KrÄ…Åźenia. Panie profesorze, czym
konkretnie forum siÄ™ zajmuje? 



Prof. dr hab. n. med. AdamTorbicki, prezes Polskiego Towarzystwa Kardiologicznego: PomysÅ‚ na
stworzenie forum polegaÅ‚ na tym, aby towarzystwa naukowe, które zajmujÄ… siÄ™ prewencjÄ…,
zapobieganiem chorobom ukÅ‚adu krÄ…Åźenia, miaÅ‚y miejsce, by spotkaÄ‡ siÄ™ i uzgodniÄ‡
treÅ›ci, jakie przekazujÄ… nastÄ™pnie spoÅ‚eczeÅ„stwu. Chodzi o to, by nie byÅ‚o szumu
informacyjnego, abyÅ›my wszyscy mówili tym samym jÄ™zykiem. Drugim celem forum byÅ‚o to, aby
koordynowaÅ‚o swoje dziaÅ‚ania. KaÅźde z towarzystw ma swoje formy dziaÅ‚ania, które sÄ… juÅź
tradycyjne. JeÅ›li chodzi o Polskie Towarzystwo Kardiologiczne, takim przykÅ‚adem jest Åšwiatowy
DzieÅ„ Serca. Inne towarzystwa przeprowadzajÄ… inne akcje. Celem jest to, Åźeby siÄ™ wspieraÄ‡ a
takÅźe o wzajemne promowanie dziaÅ‚aÅ„ w interesie caÅ‚ego spoÅ‚eczeÅ„stwa. 



M.C.: Czy to wÅ‚aÅ›nie ta zgodnoÅ›Ä‡ decyduje o skutecznoÅ›ci programów profilaktyki zdrowotnej,
czy sÄ… takÅźe inne, równie istotne aspekty? 



Prof. dr hab. n. med. AdamTorbicki: Przede wszystkim chodzi o to, jak intensywnie kampania jest
prowadzona. W duÅźej mierze opiera siÄ™ równieÅź na ciekawych pomysÅ‚ach &ndash; jak przekazaÄ‡
naszÄ… Å›wiadomoÅ›Ä‡ tego, Åźe prewencja jest moÅźliwa i moÅźe byÄ‡ bardzo skuteczna. Na to
jest wiele pomysÅ‚ów. Im wiÄ™cej pomysÅ‚ów zbierzemy, tym wiÄ™ksza szansa, Åźe wybierzemy te,
które bÄ™dÄ… najskuteczniejsze. 



M.C.: Prewencja byÅ‚a i jest celem kampanii &bdquo;PamiÄ™taj o sercu&rdquo;, która opiera siÄ™ na
jak najszerszej wspóÅ‚pracy. Na czym ta wspóÅ‚praca polega? 



Prof. dr hab. n. med. AdamTorbicki: Kampania &bdquo;PamiÄ™taj o sercu&rdquo; wyrosÅ‚a z trzech
ÅźywioÅ‚ów. Ministerstwo Zdrowia, w ramach programu POLKARD, daÅ‚o pieniÄ…dze na program,
który pozwoliÅ‚ pewne dziaÅ‚ania przeprowadziÄ‡. Trzeba podkreÅ›liÄ‡, Åźe prewencja kosztuje
mniej niÅź leczenie. Jest taÅ„szym dziaÅ‚aniem prowadzÄ…cym do poprawy zdrowia
spoÅ‚eczeÅ„stwa. Polskie Towarzystwo Kardiologiczne zaproponowaÅ‚o drogÄ™ realizacji &ndash;
pomysÅ‚y na dotarcie do spoÅ‚eczeÅ„stwa przy pomocy mediów. Trzecim ÅźywioÅ‚em jest Instytut
Kardiologii, który realizowaÅ‚ program dziÄ™ki bardzo silnej grupie pod kierownictwem prof. Drygasa.
To sÄ… trzy inicjatywne grupy. Natomiast drugÄ… stronÄ… i ogromnie waÅźnym elementem sÄ… media.
&bdquo;PamiÄ™taj o sercu&rdquo; to program nauczania, przekazywania informacji, motywacji przy
pomocy mediów. Tu spotkaliÅ›my siÄ™ z bardzo duÅźym zrozumieniem. Ja myÅ›lÄ™, Åźe ten problem
juÅź w Polsce z mediów nie zniknie - na tyle zbliÅźyliÅ›my siÄ™ jako Å›rodowiska, które walczÄ… o
zdrowe spoÅ‚eczeÅ„stwo przy pomocy profilaktyki. 
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M.C.: Rok temu miaÅ‚am przyjemnoÅ›Ä‡ rozmawiaÄ‡ z panem profesorem o kampanii
&bdquo;PamiÄ™taj o sercu&rdquo;. ZapowiadaÅ‚ pan wtedy emisjÄ™ spotów telewizyjnych
promujÄ…cych zdrowy styl Åźycia. Spoty byÅ‚y emitowane wielokrotnie, cieszyÅ‚y siÄ™ i nadal
cieszÄ… duÅźym zainteresowaniem. Czy moÅźemy juÅź teraz moÅźemy powiedzieÄ‡ o tym, Åźe akcja ta
przyniosÅ‚a wymierne efekty? 



Prof. dr hab. n. med. AdamTorbicki: Na pewno tak, jeÅ›li chodzi o naszÄ… obecnoÅ›Ä‡ w mediach.
RzeczywiÅ›cie mieliÅ›my ogromnÄ… pomoc ze strony telewizji i radia. W telewizji spoty byÅ‚y
nadawane ponad 200 razy w ciÄ…gu kaÅźdego miesiÄ…ca. Tego typu dziaÅ‚alnoÅ›Ä‡ nie przekÅ‚ada
siÄ™ na skutki natychmiastowe. Dowiemy siÄ™, czy spoÅ‚eczeÅ„stwo siÄ™ wyedukowaÅ‚o i
zmotywowaÅ‚o &ndash; pod koniec roku bÄ™dzie przeprowadzony sondaÅź. Dowiemy siÄ™, czy
problematyka dotarÅ‚a do przeciÄ™tnego Polaka. ZaÅ› na efekty, jakie bÄ™dziemy mogli
przeÅ‚oÅźyÄ‡ na dÅ‚ugoÅ›Ä‡ i jakoÅ›Ä‡ Åźycia bÄ™dziemy musieli poczekaÄ‡ kilka lat. 



M.C.: Jakie sÄ… kolejne plany kampanii? 



Prof. dr hab. n. med. AdamTorbicki: Przede wszystkim chcemy kampaniÄ™ podtrzymaÄ‡. Mamy juÅź
pewne gwarancje ze strony mediów, Åźe spoty bÄ™dÄ… przypominane. BÄ™dziemy rozwijali akcje
zwiÄ…zane ze Åšwiatowym Dniem Serca. To jeden dzieÅ„, który jest czymÅ› 

w rodzaju podpalenia pÅ‚omienia, który byÄ‡ moÅźe w wielu osobach zgasÅ‚. 



M.C.: DziÄ™kujÄ™ uprzejmie. 



Prof. dr hab. n. med. AdamTorbicki: DziÄ™kujÄ™. 



RozmawiÅ‚a Marta Ciosmak, 2005-11-23
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